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اختياري شدن انتخاب ناظر براي پروژه هاي 
بيش از 3500 متر

درپي انتش��ار خب��ري تحت عنوان 
انتخ��اب مهندس ناظر در اس��تان 
تهران اختياري شد، رياست سازمان 
نظام مهندس��ي س��اختمان استان 
تهران جزئيات بيش��تري از اين خبر 
را تش��ريح کرد. به گزارش »صما« 

احمد خرم، رياست سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران 
ب��ه بي��ان جزييات دقيق نحوه ارجاع نظارت کار در اس��تان تهران 
پرداخت و تاکيد کرد که اختياري شدن انتخاب مهندس ناظر صرفا 
براي پروژه هاي بيش از 3500 متر مربع اختياري است که البته آنها 
در صورتي اس��ت که کار فرما واجد ش��رايط لازم باش��د. احمد خرم 
افزود: انتخاب مهندس ناظر صرفا براي پروژه هاي بيش از3500 
مترمربع وتنها براي يکباردرصورت داشتن شرايط قانوني ولازم ، 
درشهرتهران اختياري شده است. وي گفت: نشست هاي مشترک 
سازمان نظام مهندسي با شهرداري تهران براي بهبود فرآيند ارجاع 

کار نظارت و رفع موانع صدور پروانه هاي ساختماني ادامه دارد.

چيني ها ساخت ترامواي قزوين را
 برعهده گرفتند

تفاهم نامه همکاري بين ش��هرداري قزوين و يک ش��رکت دولتي 
چيني براي س��اخت تراموا در اين ش��هر روز گذش��ته منعقد شد. به 
گزارش ايرنا، مديرعامل ش��رکت »نورينکو اينترنش��نال «مجري 
س��اخت ترامواي قزوين در حاش��يه امضاي اين تفاهم نامه گفت: 
اين شرکت يکي از بزرگترين شرکت هاي دولتي چين است و 40 
سال سابقه فعاليت در بازار ايران را دارد . جيانگ هوانگ اضافه کرد: 
نزديک به س��ه ميليارد دلار قراردادهاي انجام ش��ده اين شرکت با 
ايران اس��ت که تمامي اين پروژه ها به صورت فاينانس انجام ش��ده 
اس��ت. هوانگ افزود: اين پروژه اولين طرح ترامواي کش��ور داراي 
مج��وز اس��ت و اميدواري��م آن را با موفقي��ت در قزوين اجرا کنيم. 
مديرکل راه و شهرسازي استان قزوين گفت: قزوين اولين استاني 
است که طرح توسعه مبتني بر حمل و نقل ريلي آن در حال انجام 
است و بايد تا آخر سال مطالعات عمومي آن صورت گيرد و از سال 
بعد وارد فاز عملياتي شود. مسعود حق لطفي گفت: مطالعات انجام 
شده در مجموعه شهري، طرح جامع ترافيک، بازآفريني محله راه 
آهن موجب ش��ده اس��ت که قزوين به عنوان پايلوت طرح توس��عه 
مبتني بر حمل و نقل عمومي يا همان 'تي او دي' انتخاب شود. وي 
افزود: اولين فاز ترامواي شهر قزوين در شرق و غرب و فاز دوم آن 

از شمال به جنوب اجرا خواهد شد.

ضعف جهت گيري در طرح بازآفريني شهري
مديرکل راه و شهرس��ازي اس��تان 
تهران با اش��اره ب��ه اينکه حدود 30 
درص��د از ش��هرهاي م��ا با مناطق 
نامناس��ب شهري درگيرند که جزو 
مناطق فرس��وده، حاش��يه نشين و 
ناکارآمد هستند، گفت: افراد ساکن 

در اين مناطق، جمعيت وسيعي بالغ بر 20 ميليون نفر را دربرمي گيرد 
که شامل حدود هشت ميليون خانوار ايراني است. نادر محمدزاده 
در گفتگو با صما افزود: در استان تهران با بيش از 14 هزار هکتار 
بافت فرسوده و سکونتگاه هاي غيررسمي مواجهيم و جمعيت زيادي 
در اين بافت ها سکونت دارند که اين جمعيت بيش از يک ميليون 
خان��وار را در ب��ر مي گيرد. وي با اش��اره ب��ه اينکه در هر کدام از اين 
محلات ش��رايط متفاوت با محله ديگر اس��ت، گفت: اين موضوع 
پيچيده نيازمند توجه درست و دقيق به امر بازآفريني شهري است. 
مدير کل راه و شهرسازي استان تهران در ادامه سخنان خود، بحث 
مهم در خصوص احيا و توانمندسازي بافت هاي فرسوده و ناکارآمد 
شهري را ارائه تسهيلات برشمرد و تصريح کرد: هيچ راهي به جز 
اين نيس��ت که مردم خود ش��روع به ساخت و ساز کنند. محمدزاده 
با بيان اينکه هرچند جهت گيري که اکنون در بازآفريني شهري 
انجام مي شود، از ادوار گذشته بهتر است، تاکيد کرد: اما اين جهت 

گيري کامل نيست.

39 درصد پروازهاي فرودگاه مهرآباد
 با تاخير انجام شد

سازمان هواپيمايي کشوري اعلام کرد: 15 شرکت هوايي ارديبهشت 
ماه امسال در مجموع 5786 پرواز از طريق فرودگاه مهرآباد انجام دادند 
که حدود 39 درصد آن با تاخير انجام ش��ده اس��ت. به گزارش ايرنا، از 
مجموع پروازهاي انجام شده از طريق فرودگاه مهرآباد، 2259 پرواز با 
تاخير و 3527 پرواز به موقع انجام شد. در اين ماه 50 درصد پروازهاي 
ش��رکت هاي هوايي آس��مان و کارون، 49 درصد پروازهاي ش��رکت 
هوايي ايران اير و آتا اير، 43 درصد هواپيمايي سپهران، 41 درصد شرکت 
تابان و 40 درصد پروازهاي هواپيمايي زاگرس از فرودگاه مهرآباد با 
تاخير انجام ش��ده اس��ت. در ارديبهش��ت ماه سال جاري از 677 پرواز 
هواپيمايي آسمان 337 پرواز، از مجموع 724 پرواز هواپيمايي ماهان 
158 پرواز از فرودگاه مهرآباد با تاخير انجام شد ضمن آنکه 275 پرواز 
هواپيمايي آتا اير با تاخير همراه بوده است. همچنين در ارديبهشت ماه 
410 پرواز ايران اير، 327 پرواز زاگرس اير، 172 پرواز کاسپين و 126 
پرواز کيش اير با تاخير انجام شد و نشست و برخاست 161 پرواز قشم 
اي��ر، 110 پ��رواز تاب��ان، 66 پرواز ايران ايرتور، 5 پرواز پويااير، 11 پرواز 
معراج به موقع انجام نشد. در اين ماه 86 پرواز شرکت هوايي سپهران 

و 11 پرواز هواپيمايي ساها با تاخير از فرودگاه مهرآباد انجام شد.

رشد فعاليت هاي اقتصادي بنادر ايران
 ادامه دارد

همان طور که در آمارهاي ماه هاي گذشته سازمان بنادر و دريانوردي 
اعلام شده بود وضعيت فعاليت هاي اقتصادي بنادر ايران در بخش هاي 
مختلف روند رو به رش��د خود را ادامه داده اس��ت. به گزارش ايس��نا، 
آمارهايي که سازمان بنادر و دريانوردي از فعاليت کليه بنادر اقتصادي 
ايران در س��ه ماهه ابتدايي س��ال جاري ارائه کرده بود تا هفته پيش 
رشدي شش درصدي را نشان مي داد و هرچند در آمار جديد کاهشي 
نسبي ثبت شده، اما هنوز آمارهاي جزيي بنادر مختلف جنوبي کشور 
حاکي از افزايش فعاليت هاس��ت. طبق اطلاعات ارائه ش��ده از س��وي 
بندر امام خميني )ره( در طول سه ماهه ابتدايي سال 1397 بيش از دو 
ميليون و 700 هزار تن انواع کالاهاي غيرنفتي در اين مجتمع بندري 
تخليه و بارگيري شده که در قياس با مدت مشابه سال قبل افزايشي 
63 درصدي را نشان مي دهد. در طول اين مدت مواد معدني، غلات، 
شمش آهن، ميلگرد، سيمان و کلينگر خاکستري با رشد قابل توجهي 
روبه رو شده و جزو اصلي ترين شاخص هاي افزايش فعاليت هاي اين 
بندر بوده اند. همچنين 82 فروند کش��تي در طول اين مدت بارگيري 
شده و به کشورهاي مقصد فرستاده شده است. اطلاعات ارائه شده از 
س��وي س��ازمان بنادر و دريانوردي نشان مي دهد که بندر امام خميني 
)ره( با ظرفيت سالانه 55 ميليون تن تخليه و بارگيري به عنوان يکي 
از بزرگترين بنادر اقتصادي ايران امکان فعاليت دارد. آمارهاي جديد از 
بندر آبادان نيز نشان مي دهد که اين بندر در سه ماهه نخست امسال 
در قياس با مدت مشابه سال گذشته رشد 17 درصدي را به ثبت رسانده 
است. در اين مدت بندر اروندکنار نيز توانسته رشد 55 درصدي در تخليه 

و بارگيري کالاهاي اقتصادي را به ثبت برساند.

دريچه

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�کن: قان��ون ماليات بر خانه هاي 
خال��ي که به باور کارشناس��ان اقتصادي موجب 
رونق مسکن و تعادل ميان عرضه و تقاضا خواهد 
شد از سال 1366 تا 1380 اجرا شده بود اما از سال 
1380 از قانون حذف و بار ديگر بحث بازگشت 
آن به قانون از س��ال 1391 مطرح ش��د. اگرچه 
مس��ئله تصويب ماليات خانه هاي خالي در قالب 
ماده 54 مکرر اصلاح قانون ماليات هاي مستقيم 
در س��ال 1392 رد ش��د اما با ابلاغ اين قانون از 
س��وي رييس جمهور ماليات خانه هاي خالي به 

طور رسمي وارد قانون مالياتي شد.
اکنون با وجود اينکه 11 س��ال از تصويب قانون 
اخ��ذ مالي��ات از خانه هاي خالي و نيز 3 س��ال از 
تصويب اصلاحيه اين قانون مي گذرد اما به نظر 
مي رسد تا کنون وزارت خانه هاي راه و شهرسازي 
و امور اقتصادي و دارايي بخشي از وظايف قانوني 
خ��ود در اي��ن زمين��ه را اجرايي و اطلاع رس��اني 
نکرده اند. در ش��رايط فعلي که دولت به ش��دت 
نيازمن��د افزايش درآمدهاي خود اس��ت اجراي 
قان��ون اخذ ماليات از خانه هاي خالي مي تواند به 
کس��ري هاي رخ داده در منابع دولتي پاسخ دهد 
اما اينکه علل تعلل در اين موضوع چيست خود 

جاي سوال دارد.
بسياري از مسئولان اعم از وزير راه و شهرسازي و 
همچنين رئيس کميسيون عمران مجل معتقدند 
در حال حاضر بيش از 2.5 ميليون واحد مسکوني 
خالي وجود دارد که غالب اين واحدها لوکس بوده 
و در اختيار بانک ها و موسسات مالي هستند. به 
عقيده وزير راه و شهرسازي وجود واحد مسکوني 
خالي و خانه دوم در کشور، رقمي معادل 100 تا 
110 ميليارد دلار است که سبب انباشت سرمايه 
در کشور و ممانعت از گردش مالي در بخش هاي 
مختلف اقتصادي به خصوص سرمايه گذاري در 
حوزه ساخت و ساز شده است در اين ميان با وجود 
اينکه همه به ضرورت اجراي هر چه سريع تر اين 
قانون معتقدند اما حتي سامانه جامع املاک کشور 
نيز که مدت ها صحبت از آن مي ش��ود از س��وي 
سازمان ملي زمين و مسکن رونمايي نشده است. 
نظارت مجلس بر اجراي قوانين مصوب هيچ گاه 
کاه��ش نيافت��ه و در خصوص قانون اخذ ماليات 
از خانه هاي خالي نيز کميسيون عمران مجلس 
بارها با تشکيل جلسات تخصصي خواستار اجراي 

هرچه سريع تر اين قانون شده است.

تخل�ف آخون�دي در راه ان�دازي ب�ا تاخي�ر  ���
سامانه

در همي��ن ارتب��اط ريي��س کميس��يون عمران 
مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينکه وزارت راه 
و شهرسازي تا کنون نسبت به اجراي قانون وضع 
ماليات بر خانه هاي خالي اقدام نکرده اس��ت که 
اين تخلف دولت محسوب مي شود، گفت: دولت 
تا پايان تعطيلات تابس��تاني مجلس مهلت دارد 

ک��ه قان��ون ماليات برخانه ه��اي خالي را به اجرا 
برس��اند. محمدرضا رضايي کوچي در گفتگو با 
ايلنا درباره چرايي عدم اجراي قانون اخذ ماليات از 
خانه هاي خالي، گفت: وضع ماليات بر خانه هاي 
خالي قانون است و دولت مکلف بوده که قانون را 
اجرا کند اما متاسفانه علي رغم اينکه مجلس بر 
اجراي اين قانون اصرار دارد هنوز دولت به وظيفه 
خود در اجراي اين قانون عمل نکرده است. وي 
تاکيد کرد: اگر دولت بخواهد در عدم اجراي اين 
قانون به همين روند ادامه دهد، مجلس مي تواند 
براساس ماده 236 آيين نامه داخلي مجلس- که 
تخلف دولت در اجراي قانون را بررسي مي کند- 

به اين موضوع ورود کند.
رييس کميس��يون عمران با بيان اينکه قرار بر اين 
بود که مجلس رسيدگي به اين تخلف را از 15 روز 
گذش��ته آغ��از کند اما دول��ت اعلام کرد که به طور 
قطع اين قانون را به اجرا مي رس��اند، ادامه داد: اگر 
تا بعد از تعطيلات مجلس دولت نس��بت به اجراي 
اين قانون اقدام نکند و ما نمايندگان مجلس هم به 
اين نتيجه برسيم که دولت انگيزه اي براي اجراي 
قان��ون وض��ع ماليات بر خانه ه��اي خالي را ندارد، 
به تخلف دولت در اين بخش رس��يدگي مي کنيم. 
رضاي��ي گفت: معتقدم وض��ع ماليات بر خانه هاي 
خالي مي تواند تاثير بسياري در ميزان عرضه مسکن 
در بازار داشته باشد چراکه بيش از دو ميليون و 500 
هزار خانه خالي وجود دارد که مالکان به اين واحدها 
به عنوان سرمايه گذاري براي آينده نگاه مي کنند 
اما در صورتي که ماليات بر اين واحدها وضع شود، 
نگهداري اين واحدها ديگر صرفه اقتصادي نخواهد 
داش��ت و ب��راي عرضه و ف��روش و اجاره وارد بازار 

مس��کن خواهند ش��د. وي با بيان اينکه »اين تعداد 
واحد خالي به کمک بازار مس��کن در اين ش��رايط 
ملتهب نيامدند چراکه مالکان رويکرد س��رمايه اي 
ب��ه اي��ن واحدها دارند« تاکي��د کرد: در حال حاضر 
يک لجام گسيختگي در بخش مسکن وجود دارد 
و کاهش توليد مس��کن در سال هاي گذشته منجر 
به کمبود عرضه و در نهايت افزايش قيمت مسکن 
ش��ده اس��ت. رييس کميسيون عمران افزود: بعد از 
اتمام تعطيلات مجلس در جلس��ه اي با نمايندگان 
وزارت اقتصاد و وزارت راه وشهرسازي از مسئولان 
دولت پاس��خ مي خواهيم که علت عدم اجراي اين 
قان��ون ت��ا به امروز چه بوده اس��ت. چ��را دولت در 
اج��راي قانوني که مصوب مجلس اس��ت کوتاهي 
مي کند. مجلس با اس��تفاده از ماده 236 آيين نامه 
داخل��ي- مبن��ي بر نقض در اجراي قوانين - به اين 
کوتاهي دولت رسيدگي و با دستگاهي که مرتکب 
تخلف ش��ده به صورت قانوني برخورد خواهد کرد. 
وي با بيان اينکه وزارت راه و شهرسازي بايد نسبت 
ب��ه اج��راي اين قانون اقدام مي کرده، گفت: وزارت 
راه و شهرسازي مدعي است که امکان اجراي اين 
قانون در حال حاضر ميسر نيست و بايد بسترهايي 
از جمله بانک اطلاعاتي املاک و مستغلات براي 
اجراي قانون وضع ماليات بر خانه هاي خالي تهيه 
ش��ود که ما به عنوان نمايندگان مجلس تمهيداتي 
را ب��راي اين موضوع انديش��يده ايم. رضايي تاکيد 
کرد: وزارت راه و شهرس��ازي يکي از دلايل عدم 
اجراي اين قانون را عدم راه اندازي سامانه املاک 
و مس��تغلات اعلام مي کند اما چرا تا کنون نس��بت 
به ايجاد اين س��امانه اقدام نکرده اس��ت. وزارت راه 
مي تواند در نامه هاي مکتوب به مجلس اعلام کند 

ک��ه موانع اج��راي قانون وضع ماليات بر خانه هاي 
خالي چيست تا مجلس هم با همکاري ساير نهادها 
نسبت به رفع مشکلات اقدام کند اما اينکه همواره 
بگويد اين قانون به دليل نبود زيرساخت ها اجرايي 

نمي شود، مناسب نيست.

نامه نگاري براي ضرورت پيگيري ���
در همي��ن ح��ال آنطور که خبرگزاري ها گزارش 
داده اند شبکه کانون هاي تفکر ايران در نامه اي به 
علي لاريجاني، رئيس مجلس خواستار پيگيري 
قوه مقننه براي اجرايي ش��دن قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي توس��ط دولت ش��د. اين گروه در 
نامه خود با اشاره به ضرورت اجراي اخذ ماليات 
از خانه ه��اي خالي و ايجاد س��امانه ملي املاک 
و اس��کان کش��ور و اجرايي نش��دن اين موضوع 
علي رغم گذشت بيش از 2 سال از پايان مهلت 
قانوني آن، از مجلس درخواس��ت کرد که پيگير 
اجراي آن توس��ط دولت ش��ود. متن کامل نامه 
به رئيس مجلس به اين ش��رح اس��ت: »چنانچه 
مستحضريد يکي از مطالبات رهبر معظم انقلاب 
از نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي در ديدار 
اخي��ر خود در 30 خرداد س��ال ج��اري، پيگيري 
عدم اجراي قوانين مصوب توس��ط دستگاه هاي 
اجرايي کشور بود. اخذ ماليات از خانه هاي خالي 
و ايجاد س��امانه ملي املاک و اس��کان کش��ور 
يکي از قوانين کليدي بخش مس��کن اس��ت که 
در س��ال 94 به عنوان بخش��ي از قانون اصلاح 
قانون ماليات هاي مس��تقيم به تصويب مجلس 
رس��يد اما تا کنون اجرايي نش��ده اس��ت. مطابق 
سرشماري نفوس و مسکن در سال 1385 تعداد 

واحدهاي مس��کوني خالي کشور650 هزار واحد 
و در س��ال 1390، 1.6 ميليون واحد بوده اس��ت. 
در آخرين سرشماري کشور در سال 1395 تعداد 
اين واحدها به بيش از 2.58 ميليون واحد رسيدکه 
نشان از افزايش چشمگير اين واحدها دارد. اخذ 
ماليات بر خانه هاي خالي راهبرد اساس��ي براي 
مقابله با احتکار واحدهاي مس��کوني اس��ت و در 
ماه هاي اخير که کش��ور با افزايش ش��ديد قيمت 
خريد و اجاره مس��کن مواجه ش��ده اس��ت، جاي 
خالي اجراي اين قانون کاملا احساس مي شود. 
براس��اس م��اده 54 مکرر قان��ون اصلاح قانون 
ماليات هاي مس��تقيم، واحدهاي مسکوني واقع 
در شهرهاي با جمعيت بيش از 100 هزار نفر که 
به استناد سامانه ملي املاک و اسکان کشور به 
عنوان واحد خالي شناسايي شوند، از سال دوم به 
بعد مشمول اين ماليات خواهند شد. لازمه اجراي 
اين ماده از قانون، ايجاد س��امانه ملي املاک و 
اسکان کشور است. طي تبصره 7 ماده 169 مکرر 
همين قانون، وزارت راه و شهرسازي موظف شد 
حداکثر تا بهمن 94 اين س��امانه را ايجاد کند. با 
اين وجود هنوز اتفاق قابل توجهي براي اجراي 
اين موارد قانوني رخ نداده اس��ت. در اين ش��رايط 
و با توجه به مطالبه رهبري از مجلس ش��وراي 
اس��لامي، لازم اس��ت نمايندگان مجلس هرچه 
سريعتر وظيفه قانوني خود براي پيگيري اجراي 
ايجاد سامانه ملي املاک و اسکان کشور و اخذ 

ماليات از خانه هاي خالي را انجام دهند.«

اخذ ماليات به احتکار مسکن پايان مي دهد ���
در همين رابطه ش��هرام کوسه غراوي، رئيس 
کميته مس��کن کميس��يون عمران مجلس با 
انتقاد از سهم 11 درصدي تهران از خانه هاي 
خالي، مي گويد: اخذ ماليات از خانه هاي خالي 
ب��ه احتکار مس��کن پاي��ان داده و مي تواند به 
عرضه بيش��تر واحدهاي مس��کوني در کشور 
کم��ک کن��د. اين نماين��ده مجلس با تاکيد بر 
اينکه در هيچ جاي دنيا بيش از 4 درصد خانه 
خال��ي وجود ندارد، مي افزايد: وجود خانه هاي 
خالي بسيار در کشور عامل هدر رفت سرمايه 
ملي اس��ت. رئيس کميته مس��کن کميسيون 
عم��ران مجل��س ادام��ه مي دهد: س��ازمان 
تعزيرات حکومتي، مشاوران املاک، سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور و همچنين سازمان 
ام��ور ماليات��ي و وزارت اقتصاد بايد وزارت راه 
و شهرس��ازي را در شناس��ايي خانه هاي خالي 
و همچني��ن اج��راي قانون در خصوص آن ها 
همراه��ي کنند. در ميان تمام اظهارنظرها که 
بيشتر به کفه ضرورت اجراي قانون اخذ ماليات 
از خانه ه��اي خال��ي نزديک اس��ت مجلس بر 
تس��ريع در اج��راي قانون مص��وب خود تکيه 
کرده و با وعده هاي پي در پي تحقق آن را به 

زودي نويد مي دهد.

رئيس کميسيون عمران مجلس: وزير شهرسازي در اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي تخلف کرده است

پايان احتکار مسکن با اخذ ماليات

اجراي عمليات بهسازي در ۵۳۴ شهر بي برنامه گي مسئولان مسکن را گران کردکاهش ۵۰ درصدي سهم تسهيلات در خريد مسکن
عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، از 
کاهش سهم تسهيلات مسکن در قيمت 
نهايي آن انتقاد کرد و گفت: بازار مسکن 
بايد از دلالي و واس��طه گري تهي شود. 
اقبال محمديان با انتقاد از بزرگ ش��دن 

حباب قيمتي در بخش مس��کن، گفت: متاس��فانه قيمت مسکن 
به اندازه اي درگير حباب قيمتي ش��ده که ارايه تس��هيلات نيز 
کمک��ي به خانه دار ش��دن مردم نمي کن��د. اين نماينده مجلس 
همچنين با بيان اينکه در س��نوات قبل رقم تس��هيلات مس��کن 
بيش از 50 درصد سهم خريد خانه را پوشش مي داد، اضافه کرد: 
در حال حاضر رقم پوش��ش دهي تس��هيلات مس��کن در قيمت 
تمام ش��ده آن، نهايتا 30 درصد اس��ت. اين رقم با حباب ش��کل 

گرفته همخواني ندارد.

عضو کميسيون عمران مجلس با بيان 
اينک��ه نمي توان هم��ه علل منتهي به 
گراني مسکن را به دلالي ربط داد، گفت: 
مس��کن ب��ا بي تدبي��ري و بي برنامگي 
مسئولان گران شد. حسن خسته بند با 

اشاره به اظهارات برخي مسئولان درخصوص اين که دلالي و 
همچنين ايجاد جو رواني از سوي برخي مشاوران املاک عاملي 
اصلي گراني مسکن است، اظهار کرد: دلالي يک قسمت مهم از 
واقعيت گراني مسکن است، اما همه علل گراني به اين موضوع 
برنمي گردد. اين نماينده مجلس در ادامه با انتقاد از روند سرايت 
گراني به بازارهاي مختلف، تصريح کرد: در حال حاضر گراني 
مصالح ساختماني در همه بخش ها يکي از معضلاتي است که 

تاثيرات منفي بر بازار مسکن داشته است.

معاون وزير راه و شهرسازي به اجراي 
برنامه ه��اي بازآفرين��ي در زمان فعلي 
در 534 ش��هر کش��ور اش��اره ک��رد و 
گفت: ارتقاي کيفيت زندگي و کاهش 
آس��يب هاي اجتماعي از اهداف اصلي 

اين برنامه ها به شمار مي روند که در حال حاضر در دستور کار 
قرار گرفته اند. هوشنگ عشايري از انجام عمليات بهسازي در 
بيش از 1 ميليون مترمربع زمين جهت ساخت ساخت تأسيسات 
شهري و خدمات روبنايي خبر داد و گفت: با اجراي برنامه هاي 
بازآفريني در زمان فعلي در 534 ش��هر کش��ور مي توان اميدوار 
ب��ود ک��ه موضوع ارتقاي کيفيت زندگي و کاهش آس��يب هاي 
اجتماع��ي ک��ه از اهداف اصلي اين برنامه ها به ش��مار مي روند 

بيشتر و بهتر در دستور کار قرار بگيرند.

نايب رييس اتحاديه مش��اوران املاک مي گويد: بازار 
اجاره وضعيت غيرمنطقي و نامتعارفي دارد و اين روزها 
قيمت ها بر اس��اس س��لايق مالکان مطرح مي شود. به 
گزارش ايس��نا حس��ام عقبايي بيان مي کند: افزايش 
اج��اره به��ا يک امر بديهي اس��ت؛ چرا که اصلي ترين 
ش��اخص اجاره بها که قيمت مس��کن اس��ت افزايش 
پي��دا کرده اس��ت. نبودن تع��ادل بين عرضه و تقاضا و 
عدم توليد ساختمان در سال هاي گذشته، کاهش 40 
درصدي س��اخت و س��از در شش س��ال گذشته، تورم 
عموم��ي و بحث مهاجرت به ش��هرهاي بزرگ دليلي 
ب��ر اين اس��ت که قيم��ت اجاره بها به دس��ت مالکان 
افتاده و عرضه کنندگان هستند که به دليل نبود بازار 
رقابت��ي، قيمت را تعيي��ن مي کنند. هيچ طرحي هم از 
س��وي دولت و مجلس براي مس��کن استيجاري طي 
10 سال گذشته مشاهده نشده است. وي معتقد است: 
افزايش اجاره بها متناسب با درآمد عمومي مردم نيست. 
در عي��ن ح��ال که نزديک به واقع گرايي و متناس��ب با 
رش��د قيمت مس��کن است ولي بايد با فرمولي محاسبه 
شود که با درآمد مستاجران تناسب داشته باشد. درآمد 
مستاجران حداکثر 20 درصد افزايش يافته و نمي توانند 
خ��ود را ب��ا نرخ ه��اي بعضا 60 ت��ا 70 درصد اجاره بها 

تطبيق دهند. لذا مس��تاجران در وهله اول بايد انصاف 
را نش��ان دهن��د و اج��اره بهاي��ي را تنظي��م کنند که از 
عه��ده مس��تاجران بر بيايد. البت��ه اگر اين اقدام را هم 
انج��ام ندهن��د با توجه ب��ه اصول اقتصاد و پايين بودن 
توان مستاجران مجبور مي شوند قيمت هاي پيشنهادي 
را پايي��ن بياورن��د. به گفته عقباي��ي، مالکان از تطبيق 
ش��رايط با س��اير بازارهاي موازي خودداري کنند. اين 
روش��ن گري وظيفه مشاوران املاک است که بتوانند 
شرايط خريداران، اقتصاد مسکن و بازدهي سرمايه را 
براي مالکان توضيح دهند و آنها را نسبت به آينده اين 
بازار توجيه کنند. البته علت اصلي نوسانات بازار مسکن 

به نبود برنامه ريزي در دولت برمي گردد.

بازار اجاره بها وضعيت غيرمنطقي به خود گرفته است
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي، گفت: ضرر و زيان 
ع��دم بهره مندي کامل از ظرفيت بنادر کش��ور، متوجه 
اپراتوره��اي بن��دري، س��رمايه گذاران و صاحبان کالا 
مي ش��ود به همين دليل، براي تعيين تکليف کالاهاي 
متروک��ه، نيازمن��د اصلاح جدي در قواني��ن و مقررات 
هس��تيم. به گ��زارش وزارت راه و شهرس��ازي، محمد 
راس��تاد با اش��اره به اين مطلب که براس��اس قانون امور 
گمرک��ي، در گم��رکات ع��ادي کالاهايي که بيش از 3 
ماه ماندگاري داشته باشند، اصطلاحا متروکه و منقضي 
محس��وب مي ش��وند، گفت: براس��اس قانون، صاحب 
کالاهاي متروکه س��ازمان اموال تمليکي است که بايد 
فرآين��ده ف��روش و مزايده را انج��ام دهد تا بنادر بتوانند 
از کالاهايي که فضاهاي نگهداري را اش��غال مي کنند، 
تخليه شوند. راستاد ادامه داد: با تخليه کاهالا از فضاي 
بنادر، اين امکان فراهم مي شود تا از ظرفيت بنادر استفاده 
بهينه ش��ده و اينکار بايد تداوم داش��ته باشد. مديرعامل 
س��ازمان بنادر و دريانوردي با اش��اره به اين مطلب که 
عمده بناد رکشور منطقه ويژه اقتصادي هستند، يادآور 
ش��د: در بنادر ويژه اقتصادي، طبق قانونِ مناطق ويژه، 
مدير منطقه، تعيين کننده مهلت ماندگاري و رسوب کالا 
اس��ت که متعاقب آن کالا را به گمرک و س��ازمان اموال 

تمليک��ي براي طي مراحل تش��ريفات متروکه، معرفي 
مي کند. راستاد گفت: مساله اي که هم اکنون با آن مواجه 
هس��تيم و براي بنادر کش��ور مانع و مش��کل ايجاد کرده 
است اين است که فرآيندهاي قانوني به درستي طي و 
انجام نمي ش��وند. به همين دليل نيز ما ش��اهديم که در 
بنادر کشور، محموله هاي گوناگون از جمله مواد معدني 
آنقدر به صورت رها ش��ده در مدت زمان طولاني باقي 
مي مانند و بعد از مدتي به صورت فله درمي آيند که اين ها 
بخشي از مشکلاتي است که در بنادر هست. وي افزود: 
شاهديم که کالاهاي کانتينري آن چنان که بايد و شايد 
م��ورد توج��ه ق��رار نمي گيرد و جا به جايي آنها نيز با طي 

زمان طولاني انجام مي شود.

اصلاح قوانين براي تعيين تکليف کالاهاي متروکه در بنادر

آغاز نوسازي بافت هاي فرسوده تهران از مردادماه
رئيس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اس��تان تهران گفت: 
کارهاي عملياتي نوسازي بافت هاي فرسوده تهران تا پايان 
تيرماه به سرانجام مي رسد و از ابتداي مرداد ماه اجراي برنامه 
کليد مي خورد. نعمت ا... ترکي در گفتگو با مهر درخصوص 
نوسازي بافت هاي فرسوده استان تهران اظهار کرد: در لايحه 
بودجه س��ال جاري براي نوس��ازي بافت هاي فرسوده کشور 
با اولويت تهران رقم خوبي در نظر گرفته ش��ده اس��ت. ترکي 
افزود: در ش��هر تهران کارگروه تخصصي در حوزه مس��کن و 
شهرس��ازي و س��ازمان مديريت و برنامه ريزي ايجاد شد که 
کارمطالعاتي اين گروه براي 3 ماهه ابتدايي س��ال به اتمام 
رس��يده و مرحله اول آن در دس��تور کارقرار گرفته است؛ وي 
ادام��ه داد: ب��ه احتمال زي��اد کارهاي مقدماتي تا پايان تيرماه 
به س��رانجام مي رس��د و از ابتداي مرداد ماه اجراي آن کليد 

مي خورد.
رئيس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اس��تان تهران افزود: 
25 درصد ش��هر تهران در بافت هاي فرس��وده قرار گرفته و 
جمعيتي بالغ بر 2 تا 2.5 ميليون نفر نيز در اين مناطق زندگي 
مي کنند. وي همچنين در خصوص تکانه هاي بازار ارز، گفت: 
ساماندهي بازار ارز امري ضروري بود. زماني که صحبت از 
ارز تک نرخي مي ش��ود قطعا بايد براي کالاهايي که نياز به 

ارز داشتند، برنامه ريزي انجام مي شد.
ترک��ي ادام��ه داد: تعيين نرح 4200 تومان براي دلار، نتيجه 
جلسه ستاد اجرايي با اتحاديه ها، اصناف و انجمن ها بود، تا از 
اين طريق به واردکنندگان کالاهاي سرمايه اي و واحدهاي 
تولي��دي کمک ش��ود. در مرحل��ه اول به ارگان ها، انجمن ها، 
اتحاديه ها و نهادهايي که نياز به ارز داشتند و کالاهاي اساسي 

همچون نهاده هاي دامي، ارز داديم. در آن بخشي که توسط 
مجموع��ه بخش خصوصي، اتحاديه ها و انجمن ها مديريت 
شد مشکلي پيش نيامد اما در حوزه هاي ديگر اين گونه نبود. 
به عنوان مثال بيش از 30 ش��رکت براي واردات موبايل ارز 
4200 توماني گرفتند مبناي کار انجمن و صنف بايد اين گونه 
باش��د که براي اعلام اسامي ش��رکت هايي که ثبت سفارش 
گرفته اند، محل توزيع و نوع اقلام محدوديتي وجود نداشته 
باشد. وي تاکيد کرد: وظيفه دولت پشتيباني و تامين ارز است 
که در اين زمينه نيز کم و کسري ندارد و بخش اعظم کار و 

نظارت در اختيار صنف، انجمن و اتحاديه است.
ترکي گفت: اگر قرار بر اين باش��د که تزلزلي در اقتصاد رخ 
دهد، اثرگذاري اول در شاخص هاي بورس است. در واقع در 
اين زمان بايد در بازار بورس تزلزل رخ دهد نه در بازار ارز و 

پول. وي با بيان اينکه اگر قرار باشد محدوديتي ايجاد کنيم 
قطعا به صورت شفاف اعلام مي کنيم، اظهار داشت:اقتصاد 
يعني عرضه و تقاضا؛ هرجا تقاضا زياد باشد و مبناي عرضه به 
تناسب تقاضا نباشد مشکل ايجاد مي شود. از اين رو از مردم 
درخواس��ت داريم کمک کنند و مجموعه اصناف، اتحاديه ها 
مديريت و نظارت کنند. دولت در بخشي که کالاهاي توليدي 

نياز به ارز دارند تامين ارز مي کند.


